

Clerk to the order of "Notices of Motions (Papers)" pursuant to Standing Order 48(1).

Notice of Motion for the Production of Papers No. 11, as follows:

"That an Order of the House do issue for copies of all correspondence, notes, minutes of meetings and other communications relating to the decentralization of the Department of Veterans Affairs to the Province of Prince Edward Island."

having been called was, at the request of the honourable Member for Vaudreuil (Mr. Herbert), transferred by the Clerk to the order of "Notices of Motions (Papers)" pursuant to Standing Order 48(1).

The following Notice of Motion, having been called, was transferred to Government Orders for consideration later this day or at the next sitting of the House pursuant to Standing Order 21(2):

That the following Address be presented to His Excellency the Governor General of Canada:

To His Excellency the Right Honourable Jules Léger, Governor General and Commander-in-Chief of Canada.

May it please Your Excellency:

The House of Commons, having considered the proposed text of the Order in Council laid upon the Table of the House on 4 December 1978, in relation to the establishment of a Ministry of State for Economic Development, prays that the making of the said Order in Council be approved.—*The Prime Minister.*

RULING BY MR. SPEAKER

MR. SPEAKER: The honourable Member for Northumberland—Durham (Mr. Lawrence) some time ago raised by way of a very interesting question of privilege, a matter to which there were extensive contributions from all sides of the House. After carefully considering all of the arguments I attempted to adjudicate on the matter in a preliminary way on November 9.

On that day I listed a number of ancillary concerns that I thought perhaps stood in the way of a final decision and I dealt with most of them. I left until a later date, however, three of the concerns that I had. One related to the form of the motion. In that respect I can say to the House at this time that the honourable Member who is the sponsor of the motion has, at my request, sought some advice and assistance from the Table. In co-operation with them, he has drafted a motion which I think is less likely to damage our series of precedents in respect to these kinds of motions.

I use that language carefully because I think I indicated to the honourable Member at that time that I was not even sure whether I would have to find the motion out of order. I think I should make it clear that we were therefore not attempting to extend to the honourable Member some relief against a motion

Avis de motions (documents), conformément au paragraphe (1) de l'article 48 du Règlement.

L'avis de motion portant production de documents n° 11, ainsi conçu:

Qu'un ordre de la Chambre soit donné en vue de la production de copie de tous les documents, mémoires, procès-verbaux, lettres et rapports qui se rapportent à la décentralisation du ministère des Affaires des anciens combattants dans la province de l'Île-du-Prince-Édouard,

est appelé et, à la demande de l'honorable député de Vaudreuil (M. Herbert), est reporté par le Greffier à l'ordre relatif aux *Avis de motions (documents)*, conformément au paragraphe (1) de l'article 48 du Règlement.

L'avis de motion qui suit est appelé, reporté aux ordres émanant du gouvernement et son examen est décrété à plus tard aujourd'hui ou à la prochaine séance de la Chambre, conformément aux dispositions du paragraphe (2) de l'article 21 du Règlement:

Que l'Adresse, dont le texte suit, soit présentée à Son Excellence le gouverneur général du Canada:

A Son Excellence le très honorable Jules Léger, Gouverneur général et Commandant en chef du Canada.

Qu'il plaise à Son Excellence:

La Chambre des communes ayant examiné le texte proposé du décret déposé sur le Bureau de la Chambre le 4 décembre 1978, relativement à l'établissement d'un département d'État au Développement économique, le prie de bien vouloir approuver ledit décret.—*Le Premier ministre.*

DÉCISION DE M. L'ORATEUR

M. L'ORATEUR: Il y a quelque temps, l'honorable député de Northumberland—Durham (M. Lawrence) a soulevé, par le biais d'une très intéressante question de privilège, une question sur laquelle on s'est prononcé en détail de tous les côtés de la Chambre. Après avoir examiné soigneusement tous les arguments, j'ai essayé de trancher la question provisoirement le 9 novembre.

Ce jour-là, j'ai énuméré un certain nombre de questions secondaires qui, à mon avis, m'empêchaient de rendre une décision finale et j'ai traité de la plupart de ces questions. Il y avait, cependant, trois aspects que j'ai alors décidé de remettre à plus tard. Il y avait d'abord la forme de la motion. A cet égard, le motionnaire, à ma demande, a sollicité l'avis et les conseils des services du greffier. En collaboration avec ces derniers, il a rédigé une motion qui, à mon avis, risque moins d'enfreindre nos précédents établis à l'égard des motions de ce genre.

Je pèse bien mes mots parce que je crois avoir indiqué au député à ce moment-là que je ne savais même pas avec certitude s'il faudrait que je trouve la motion irrecevable. Je dois préciser clairement que le but de notre intervention n'était pas d'aider le député à propos d'une motion qui aurait pu être